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صنعت فرش بافی در کردســتان ریشه در 
تاریخ، فرهنگ، ســنن و آئین هــای این دیار 
کهن دارد و چندین هزار ســال است که این 
هنر بشــری در این خطه از ایران زمین ریشه 

دوانده است.
هــم اکنون نیز هزاران زن و مردم در نقاط 
شهری و روستایی کردستان مشغول به بافتن 
انواع فرش، گلیم، و جاجیم هســتند اما سود 
اصلی این صنعت را دلالان به جیب می زنند.

در همین راســتا خبرگزاری مهر پای درد 
دل بافندگانی نشست که از زخم های روزگار 
و مشقت زندگی می گفتند. زنانی که هم پدر 
بودند و هم مادر، شــیر زنانــی که برای امرار 
معاش زندگی و تأمین آینده فرزندانشــان از 
۷ صبح تا ۵ غروب در کارگاه های فرش بافی 
مرکز فنی و حرفه ای از »نایسر«، »آساوله« و 
»کانی کوزله« و دیگر نقاط حاشــیه شهر به 
این مرکز مراجعه و دل به کار می بندند و برای 

داشتن زندگی آبرومند تلاش دارند.
نکته جالب اینجاســت که حقوق ماهیانه 
این بانوان بیش از یک میلیون تومان نیست و 
فاجعه آنجا بدتر که این مادران زحمتکش نه 
از بیمه ای برخوردارند و نه امنیت شغلی دارند. 
اما در مقابل این اجحاف هــا و بی عدالتی ها، 
فرش هایــی که این بانــوان هنرمند می بافند 
به کشــورهای اروپایی و آمریکایی و با قیمت 

چندین هزار دلار صادر می شود.
مهر نوشت: پای صحبت بانویی فرش باف 
نشستیم، وی اظهار داشــت: حدود ۱۲ سال 
است کار فرش بافی می کنم ولی با این وجود 
تحت پوشش هیچ بیمه ای نیستم و این یعنی 
استرس و ترس از آینده شغلی در این آشفته 

بازار که دردسرهای ما را دوچندان می کند.
ایــن بانوی فرش بــاف ادامــه داد: فرش 
بافــان این مکان از صاحب ایــن کارگاه بارها 

درخواســت بیمه داشته و دارند، ولی به بهانه 
نبود یارانه و ســهمیه دولتی از این کار سرباز 
زده انــد و بــا وجود اینکه مبالغ بســیاری از 
دســترنج ما در جیب می گذارنــد اما مدعی 
هســتند که قادر به پرداخت حق بیمه ماهانه 

شاغلین در این کارگاه نیستند.
وی افزود: در این ســال ها به علت کار زیاد 
چشــمانم کم سو شده اند و با توجه به حقوق 
بسیار کمی که دریافت می کنم تاکنون هزینه 
پرداخت خرید عینک را نداشته ام و همچنین 
به علت زیاد نشســتن در یــک حالت و روی 
تخته ای که به صورت سرتاسر در عرض »دار 
قالی« تعبیه شده است، به بیماری کمر درد، 
زانودرد و… مبتلا شــده ام اما رســیدگی به 

وضعیــت این بیماری ها برای کارگری همانند 
بنده هزینه هــای میلیونی به دنبــال دارد یا 
بایــد حقوقم را صرف دارو و درمان نمایم یا با 

دردهایم کنار بیایم.
حال بــی عدالتی اینجاســت که برخی از 
تولید کننــدگان بانی اصلی این بی عدالتی و 
کارشکنی را دولت می دانند و به اصطلاح توپ 
را در زمیــن دولت با جملــه »دولت حمایت 

نمی کند«، می اندازند.
به گفته سید صلاح قریشی مدیرکل تأمین 
اجتماعی کردســتان در حال حاضر ۵۰ هزار 
بانوی بافنده در استان وجود دارد که تنها ۱۹ 
هزار نفر تحت پوشــش ســازمان بیمه تأمین 
اجتماعی هســتند، شــاید این فقط یک آمار 

باشد و تعداد بانوان شــاغل بدون بیمه فراتر 
از این باشد.

قریشی خاطرنشان کرد: با وجود تأکیدات 
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص 
احیا مجدد بیمه قالیبافان متأســفانه تاکنون 
این قانون اجرایی نشده است و بانوان و تولید 
کنندگان فرش در قالب بیمه حرف و مشاغل 

آزاد می توانند خود را بیمه کنند.
لزوم حمایت از صنعت فرش بافی 

در کردستان
نماینده مردم شهرستان بیجار در مجلس 
به اهمیت حمایت از فرش اشاره کرد و گفت: 
فرش کردســتان همواره مــورد اهمیت بوده 

است و باید از این هنر حمایت شود.

علیرضا زندیان در گفــت و گو با خبرنگار 
مهــر اظهار کرد: صنایع دســتی را رکن مهم 
و اساســی در اســتان کردســتان و به ویژه 

شهرستان بیجار هستند.
وی افزود: در کنار کشــاورزی و دامداری، 
صنایع دســتی و بــه ویژه فــرش همواره در 
اقتصاد روســتایی و شــهری بیجــار اثرگذار 
بوده و هنر فرش بافــی قدمت زیادی در این 

شهرستان دارد.
نماینــده مردم بیجــار عــدم حمایت از 
فــرش بافی را عامل مهمی در فراموشــی این 
هنر دانســت و عنوان کرد: لازم اســت تا از 
هنرمندان این رشــته حمایــت لازم صورت 
گیرد تا تولید این بخش رونق پیدا کند لذا در 
این راستا مجمع نمایندگان استان در مجلس 
شورای اســلامی اقداماتی را شروع کرده و در 
وهله نخســت مبحث تحت پوشش قرار دادن 
بانوان فرش باف را با جدیت پیگیری می کنند.

برخــی کارفرمایان و دلالان فرش کاملًا به 
این نکته و بیکاری جامعه زنان واقف هستند 
و می تــوان گفت که از این نکته ســودجویی 
کامــل و بهره وافــی را می برند و ســودهای 
کلان عایدشــان می شود، اما همچنان طلبکار 
دولت و دولتمردان بوده و هستند ولی با خود 
نمی اندیشــند که حال بافتــن رج به رج این 
فرش های دســت بافت برای آنان دلار، یورو 
و.. اســت. در برخی موارد هم با جمله اشتغال 
زایی کرده اند و هم ارز آوری منت هم بر سر 

دولت و دولتمردان می گذارند.
نیــازی به حســاب و کتاب نیســت تا به 
این باور برســیم کــه امروزه بــا ماهی یک 
میلیــون تومــان اداره یک زندگــی درویش 
مســلکانه نیز دور از باور است. کدام شخصی 
 می توان بــا ماهی یک میلیــون روزگارش را

 سپری کند؟

محیط زیست و حیات وحش ایران روایت های هولناک 
و تلخ بسیاری تاکنون داشــته که می توان به فاجعه بازار 
فریدونکنار به عنوان یکی از این وقایع دردناک آن اشــاره 
کرد و یا وقوع بوتولیسم و مرگ حدود ۸۰ هزار قطعه انواع 
پرنــده مهاجر در خلیج گرگان که دل بســیاری از علاقه 
مندان به طبیعت را به درد آورد. البته در کنار این مسائل 
تأییــد حکم اعدام محیط بان کرمانشــاهی را هم باید به 
آن اضافه کرد. در روزهای اخیر هم خبری در شــبکه های 
اجتماعی دست به دست شد که نشان از وقوع یک تراژدی 

تلخ و دردناک در خلیج گرگان دارد.
به گزارش مهر، در روزهای گذشــته ده ها شــکارچی 
نقاب دار با انواع اســلحه های شکاری دل به کانون زندگی 
پرندگان مهاجر و زمســتان گــذران در خلیج گرگان زده 
و علاوه بر کشــتار و قلع و قمع صدهــا پرنده، تعدادی از 

محیط بانان را هم زخمی کردند.
طبق گفته بومیان چندین خودرو در ســاعاتی از روز 
به حاشــیه دریا آمده و مردان نقابدار و مسلح از آن پیاده 
می شوند و به ســمت پرندگان حاضر در خلیج گرگان از 
قبیــل فلامینگو، چنگر، مرغابی و غیره می روند، این افراد 
بعــد از دقایقی حالت خطی به خود گرفته و در یک صف 
چند ۱۰ متری شــروع به شلیک به سوی پرندگان مهاجر 

می کنند.
در ساحل هم خودروهای محیط زیست مازندران و هم 

گلستان حضور داشته که نظاره گر این اتفاقات هستند.
صدای شــلیک گلولــه، لحظه ای متوقف نمی شــود و 
پرندگان و مرغابی هایی که یکی یکی از آســمان به داخل 
آب ســقوط می کنند. فاجعه ای تلخ در جلوی چشــمان 
محیــط بانان و البته صدها فرد بومی در حال رقم خوردن 

است.
عملکرد مدیران علت این اتفاق است

یکی از بومیــان منطقه در این خصــوص به خبرنگار 
مهر گفت: حدود یک هفته اســت که این حادثه در خلیج 
گرگان اتفاق می افتد و ما هیچ عکس العملی را از ســوی 

نهادهای متولی نمی بینیم.
محمدسعید کر افزود: مقوله شکار یک رخداد اجتماعی 
است که برای مقابله با آن هم باید از روش های اجتماعی 
استفاده کرد، نمی توان مقابله با یک رفتار ضد فرهنگی را 

با رفتار امنیتی و مسلحانه پاسخ داد.
وی ادامه داد: بروز این اتفاقات دلایل بسیاری دارد که 
ممکن اســت به عملکرد مدیران محیط زیست دو استان 

گلستان و مازندران برگردد.
کــر توضیح داد: ســواحل بندرترکمن به ســبب آنکه 
بخشی از پناهگاه حیات وحش میانکاله بوده مدیریت آن 

با بهشهر و مازندران است.
وی ادامه داد: از ابتــدای فصل حضور پرندگان مهاجر 
مدیران محیط زیست وعده هایی برای صدور پروانه شکار 
دادند و این انتظار در بین شکارچیان ایجاد شد که امسال 
می توانند به شــکار بروند اما در ادامه مشــخص شد که 
این امر وعده ای بیش نبوده و همین مســأله سبب شد تا 

شکارچیان حس بدی پیدا کرده و به فکر تلافی باشند.
این مسائل را پیش بینی می کردیم

یکی از اعضای کانون شکار شهرستان بندرترکمن هم 
به خبرنگار مهر گفت: چندین بار با محیط زیست گلستان 
نامه نگاری و مکاتبه کردیم تا پروانه شکار صادر شود زیرا 

ما این مسائل را پیش بینی می کردیم.
بســیاری از این افراد برای معیشــت آمده ولی ممکن 
است برخی هم از این روند، سوءاستفاده کنندعبدالحکیم 
ادریســی افزود: بسیاری از شــکارچیان برای معیشت به 
شــکار آمده و حتی حاضر هســتند از جان خود بگذرند 
البته ممکن است در این بین افرادی هم از این فرصت سو 

استفاده کرده و قصد درگیری داشته باشند.
وی بیان کرد: با این اتفاقات ایجاد شــده خود محیط 
زیســت مقصر اســت زیرا باید شــکارچیان را ساماندهی 

می کرد و جلوی این اتفاقات را می گرفت.
ادریســی عنوان کرد: با صدور پروانه شکار در روزهای 
محدود انجام می شــد اما هم اکنون شکارچیانِ غیرقانونی 
شــبانه روز به دریــا رفته و ده هــا هزار قطعــه پرنده را 
می کشــند. وی با اشــاره به جدال لفظی ایجاد شده بین 
شکارچیان و محیط زیست مازندران، گفت: ما با گروه های 
مختلف شــکارچیان صحبت کرده بودیم و آنها قانونمند 
شــده بودند و وقتی پروانه صادر نشد ناامید شده و بیشتر 

آنها از کانون شکار خارج شدند.
حفاظت محیط زیست با کمک بومیان

یک کارشــناس محیط زیســت هــم در این خصوص 
بــه خبرنگار مهر گفت: مقوله مدیریــت یکپارچه مناطق 
چهارگانه محیط زیستی موضوع جدیدی نیست و در همه 

مناطق و اســتان ها از جمله پارک ملی گلســتان در حال 
اجرا اســت و مدیریت محیط زیســت و شــکار و صید با 

استانی است که بیشترین مساحت را دارد.
عبدالستار کم افزود: در سواحل بندرترکمن هم موضوع 
چنین اســت و مازندران به عنوان مدیر اصلی این منطقه 
وظیفه مدیریت، کنترل شــکار و صید را بر عهده داشــته 
اما باید با همراهی و مشــایعت محیط زیست بندرترکمن 

همراه باشد.
وی ادامــه داد: نهادهایی همانند دریابانی و حراســت 
شیلات هم در منطقه حضور دارند که می توان از ظرفیت 

آنها برای مدیریت مطلوب تر استفاده کرد.
کم بیان کرد: در دو ســال گذشــته شاهد تلف شدن 
هــزاران قطعه پرنده بودیم و امســال این اتفاق نیفتاد اما 
این قلع و قمع توســط شکارچیان باعث شد که پرندگان 
زیادی کشــته شــوند و باید راهکار اساسی برای مقابله با 

شکارچیان ترسیم کرد.
وی افــزود: بایــد جوامــع ذی نفع را در حراســت از 
زیســتمندان مشــارکت داده و به آنها آمــوزش دهیم تا 
ســاحل نشــینان از پرندگان حفاظت کنند و مشــارکت 

مردمی افزایش یابد.
کــم ادامــه داد: حفاظت از محیط زیســت با تکیه بر 
تــوان چند محیط بان و با وجود مشــکلات و کمبودهای 
تجهیزاتــی و چالش های حقوقی ممکن نیســت و اینکه 
افرادی با قصد کشــتار و با صدها اسلحه و هزاران فشنگ 
وارد زیستگاه حیات وحش می شوند یک فاجعه ملی است 
که در چنیــن مواقعی باید کمک های فرا دســتگاهی را 

شاهد باشیم.
مدیریت واحد لازم است

فرمانــدار بندرترکمــن هم بــه خبرنــگار مهر گفت: 
همه ساله از شــهریورماه پرندگان از نقاط سردسیر به این 
مناطق آمده و تا نیمه اســفند در سواحل گلستان حضور 

دارند.
عبدالغفور غراوی افزود: همواره برای شکارچیان مجوز 
صادر شــده و هم اکنون دو ســال است که چنین اتفاقی 

نیفتاده و البته این امر تنها مختص گلستان نیست.
وی با بیان اینکه شکارچیان غیرمجاز به صورت جمعی 

به خلیج گرگان مراجعه کرده انــد، ادامه داد: میانکاله در 
حوزه سرزمینی گلســتان بوده ولی از لحاظ حفاظت زیر 
نظر مازندران است و علیرغم اینکه محیط زیست گلستان 
و نیروی انتظامی همکاری لازم را دارد اما محیط زیســت 
مازنــدران بایــد در این زمینه ورود کنــد چون در حوزه 

وظایف آنها است.
غراوی گفت: اگر مدیریت واحد ایجاد شود که خواسته 
مردم گلستان هم است، می توان شکار و محیط زیست را 

کنترل کرد.
وی ادامه داد: جلســات متعددی بــا نیروی انتظامی و 
ســایر دستگاه ها گذاشــتیم و باید فرهنگ سازی کرده و 

محیط زیست را حفظ کرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت گلســتان هم درباره 
انتشــار خبری مبنی بر هماهنگ نبودن دستگاه های ذی 
ربط استان گفت: این موضوع تکذیب می شود چرا که همه 
دســتگاه های ذیربط در گلستان با یکدیگر هماهنگی های 

لازم را دارند.
به گفتــه محمدرضــا کنعانی هر زمان کــه مدیریت 
میانکاله به محیط زیســت استان گلستان درخواست نیرو 
داده، ارگان هایــی همچون انتظامــی، دریابانی و مرزبانی 

همکاری لازم را داشته اند.
لیدرها شناسایی شدند

دادستان بندرترکمن هم در این خصوص از شناسایی 
و احضار پنج نفر از لیدرهای شــکارچیان در سواحل این 

منطقه خبر داد.
علیرضــا مزیدی گفــت: پنج نفــر از لیدرهــای این 
شکارچیان که از طریق گروه های تلگرامی و واتساپی اقدام 
به فراخوان برای شــکار در منطقــه می کردند با همکاری 

پلیس فتا شناسایی و به دادسرا احضار شدند.
مزیــدی افزود: دســتور توقیف شــناورها و قایق های 

غیرمجاز هم صادر شده است.
وی گفت: تاکنون ۴۸ پرونده برای شکارچیان متخلف 
تشکیل که رأی ۲۱ پرونده صادر شده و در مرحله اجرای 

احکام است.
بــرای پایان دادن به غائله کشــتار پرنــدگان در نوار 
ساحلی بندرترکمن و خلیج گرگان، نیازی به تزریق نیرو و 
تجهیزات آن چنانی و پیشرفته نیست بلکه افزایش تعامل 
بین دستگاهی دو اداره محیط زیست کافی است تا دیگر 
بار شــاهد تراژدی تلخ قتل عام پرندگان مهاجر و زخمی و 

مجروح شدن محیط بانان نباشیم.

شهرستان چوار با وجود اینکه صنعتی ترین شهرستان 
استان ایلام است، اما در بسیاری از زیرساخت ها و امکانات 

با مشکلات زیادی مواجه است.
به گزارش مهر،سهم شهرســتان چوار از میدان گازی 
تنگ بیجار، پالایشــگاه گاز، پتروشیمی و شهرک صنعتی 
فقط آلودگی است، هنوز این همه ظرفیت زمینه آسایش 

و رفاه را برای مردم شهرستان فراهم نکرده است.
چوار یکی از شهرســتان های اســتان ایلام که دارای 
ظرفیت های بیشماری بوده و قطب صنعتی و پیشانی شهر 
ایلام اســت اما متأسفانه مشکلات موجود زمینه پیشرفت 

در این شهرستان را مسدود کرده است.

چوار یکی از مناطق پرتردد در تمام فصول ســال است 
و بیشــتر ایام بخاطر طبیعت بکر و دلنشــین و کوه های 
زیبا و اســتوار جای تفریح و طبیعت گــردی برای تمام 
مردم استان بوده اما متأسفانه مشکلات بیشماری در این 
شهرستان تازه تأسیس است که تاکنون هیچ اقدامی برای 

رفع آنها صورت نگرفته است.
ســال های سال است که برای توســعه زیرساخت های 
ارتباطی شهرستان هیچ اقدامی صورت نگرفته و همچنان 

جاده های این دیار اینگونه به دســت فراموشــی سپرده 
شده اند.

اشــتغال نیروهای بومی، اجرایی شدن مسئولیت های 
اجتماعی شــرکت های نفت و گاز، ایجاد زیرســاخت های 
بهداشــتی و رفاهی، توســعه راه هــای ارتباطی و… از 

مهمترین خواسته های مردم منطقه است.
مدیــرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام در گفتگو با 
خبرنگار مهر اظهار داشت: مجموعه پتروشیمی، مجموعه 
پالایشگاه و میدان گازی تنگ بیجار برای حدود ۲ هزار و 

۵۰۰ نفر از کارگران منطقه شغل ایجاد کرده است.
شــکرالله شــیرخانی افزود: علاوه بر این، در مجموعه 
شهرک صنعتی نیز بالغ بر ۶۰۰ نفر مشغول به کار هستند.
وی گفت: ماده ۴۷ برنامه توسعه به صراحت تکلیف به 
کارگیری کارگران و پیمانکاران بومی دارای صلاحیت که 
در جوار پروژه های نفت، گاز، پتروشــیمی و صنایع بزرگ 

قرار دارند، را مشخص کرده است.
توســعه چوار بــه اینجا ختم نمی شــود و بــا اجرای 

طرح های پایین دســتی پتروشیمی به عنوان زیرمجموعه 
پتروشیمی این شهرستان می تواند زمینه اشتغال ۱۴ هزار 

نفر دیگر فراهم کند.
نماینده مردم اســتان در مجلس شــورای اسلامی نیز 
در گفتگو بــا خبرنگار مهر اظهار داشــت: وجود ظرفیت 
پتروشیمی ظرفیت های بزرگی را برای صنایع پایین دستی 

در شهرستان چوار فراهم کرده است.
سارا فلاحی با اشــاره به پیگیری های لازم برای ایجاد 
صنایع پایین دستی پتروشــیمی در منطقه، افزود: ایجاد 
صنایع پایین دســتی می تواند بخش مهمی از مشــکلات 

منطقه را حل کند.
وی بیان کرد: این شهرستان با وجود ظرفیت های مهم 

نفت و گاز آینده ای روشن در پیش روی دارد.
دیگر نماینده مــردم ایلام در مجلــس نیز در گفتگو 
با خبرنگار مهر اظهار کرد: متأســفانه شــرکت های نفت 
و گاز در اســتان ایــلام از جمله در شهرســتان چوار به 

مسئولیت های اجتماعی خود عمل نمی کنند.

علی اکبر بســطامی اضافه کرد: اگر این شــرکت ها به 
مســئولیت های اجتماعــی خود عمل کنند بســیاری از 

محرومیت های منطقه چوار حل می شود.
وی با اشــاره به اینکه اشــتغال نیروی بومی حق مردم 
منطقه اســت، افزود: مالیات این شــرکت ها هم باید در 
اســتان پرداخت شــود و منفعت آن به شهرهای مختلف 
اســتان برســد. بســطامی تصریح کرد: حل مشــکلات 
شهرســتان چوار نیازمند همفکری و همیاری مســئولان 
اســتانی و کشوری است و امیدواریم با برنامه ریزی مدون 

مشکلات این شهرستان حل شود.
متأســفانه با وجود ظرفیت های فراوان تناقض آشکار 
بین ظرفیت صنعتی چوار و درجه محرومیت شهرســتان 
وجــود دارد. رفع مشــکلات در این شهرســتان محروم 

نیازمند نگاه ویژه مسئولان کشوری و استانی است.
اجرای مســئولیت های اجتماعی توســط شرکت های 
نفت و گاز با توجه به آلایندگی بالایی که دارند، می تواند 

بخشی از مشکلات شهرستان را حل کند.
بــا توجه به اینکه دولت ســیزدهم با عدالت محوری و 
روحیه جهادی پا به عرصه خدمت گذاشــته نیاز است با 
نگاه اصولی مسائل و مشکلات شهرستان چوار را حل کند.

در حوزه سدســازی شهرستان دلفان وضعیت مناسبی 
ندارد؛ زمســتان سال ۹۱ که با حضور جمعی از مسئولان 
استان و شهرستان کلنگ ساخت سد »تاج امیر« به زمین 
زده شــد می توانست تاریخی به یادماندنی برای کشاورزان 
منطقه تحت پوشش این سد باشد، اما توقف چندساله این 

طرح آن ها را مأیوس و ناامید کرد.
پیــش از این یحیی ابراهیمی نماینده مردم سلســله و 
دلفان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به پروژه سد تاج 
امیر اظهار داشــت: مطالعات این ســد تقریباً از سال ۸۵ 
شروع شــده بود و با حضور قرارگاه خاتم یک مقداری کار 
پیش رفته بود اما در ســال ۹۶ تقریباً این پروژه به مرحله 
ختم پیمان رســید و با پیگیری ها توانســتیم آن را فعال 

کنیم.
ابراهیمی  با بیان اینکه بالاخره دوســتان قرارگاه خاتم 

پای کار آمدند، تصریح کرد: ۳۵ میلیارد تومان طلب قرارگاه 
از دولت بود، تلاش کردیم تا طلب قرارگاه پرداخت و یک 
مقداری از آن هم تهاتر شود و درنهایت از محل های توازن، 
جهش تولید، سفر آقای نوبخت و… بالغ بر ۱۱۰ میلیارد 
برای پروژه ســد تاج امیر تأمین اعتبار کردیم. وی یادآور 
شد: الآن هم از اعتبارات مناطق محروم ۲۸ میلیارد برای 
شبکه یک و دو این سد اختصاص داده ایم تا ۱۳۰۰ هکتار 

از اراضی نورآباد تحت آبیاری قرار بگیرد.
نماینــده مردم سلســله و دلفان در مجلس شــورای 
اســلامی در آخرین اظهارنظر خود وعده آبگیری ســد تا 

پایان دولت روحانی رو داده بود که این وعده محقق نشد.
داریوش حســن نژاد مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
لرستان تکمیل ســد »تاج امیر« را یکی از مصوبات سفر 
رئیس جمهور به لرســتان عنوان کرد و گفت: این ســد 
خوشــبختانه اعتبار خوبی گرفته اســت. در حال حاضر 
میزان پیشــرفت فیزیکی پروژه سد »تاج امیر« نزدیک به 
۶۰ درصد استمدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان با 
بیان اینکه قرار شد که ۵۰ میلیارد تومان از سوی سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشــور به این پــروژه اختصاص 
پیدا کند ادامه داد: پیمانکار این پروژه یکی از مؤسســات 

قرارگاه خاتم الانبیا است. حسن نژاد عنوان کرد: همچنین 
قرار شــده که از محل اعتبارات تهاتر نفت در خرداد ماه 
۱۴۰۲ نیز، ۵۰ میلیارد تومان برای این پروژه ســد سازی 
اختصاص پیدا کند. وی با بیان اینکه در حال حاضر میزان 
پیشــرفت فیزیکی پروژه ســد »تاج امیر« نزدیک به ۶۰ 
درصد اســت گفت: اگر ابزار دقیق این پروژه وارد کارگاه 

شود، سرعت عملیات اجرایی سد خیلی بالا می رود.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرستان عنوان کرد: 
امروز وجه ابزار دقیق این پروژه واریز شــده و به زودی از 

گمرک به محل کارگاه سد منتقل می شود.
حسن نژاد افزود: سد »تاج امیر« از نوع خاکی با هسته 
رســی، ارتفاع ۴۱ متر و حجم مخزن هشت میلیون متر 
مکعب، حجم سالانه تنظیم آب ۱۰.۲ میلیون متر مکعب 

و سطح دریاچه ۶۴.۵ هکتار در حال اجرا است.

نگاهی به صنعتی که ریشه در تاریخ دارد

فرش بافی در کردستان به کام دلالان و کارفرمایان

روزگار خلیج گرگان تیره شد

بدرقه مهمانان سیبری با سرب های داغ

محرومیت»چوار« در جوار چاه های نفت و گاز

اختصاص اعتبار برای سد ۱۰ ساله

 »تاج امیر« به آب می رسد؟

55۰ میلیارد تومان برای تکمیل طرح فاضلاب 
شهر رشت تصویب شد

گروه شهرستانها: به منظور احیای رودخانه های گوهررود و زرجوب ۵۵۰ 
میلیارد تومان از محل ســفر ریاســت جمهوری به گیلان برای تکمیل طرح 

فاضلاب شهر رشت مصوب شد.
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل این شــرکت گفت: طی سال های گذشته 
۳۶ میلیون دلار از محل اعتبارات بانک جهانی و ۱۶ میلیون دلار هم از سوی 
دولت برای اجرای طرح فاضلاب شــهر رشــت هزینه شد که در این راستا ۲ 

واحد ایستگاه پمپاژ اصلی در شرق و غرب رشت احداث شد.
ســید محسن حسینی افزود: در این طرح ۱۷۰ کیلومتر شبکه جمع آوری 
فاضلاب باید اجرا شود که تاکنون بخشی از این شبکه به بهره برداری رسیده 

و بخشی هم در دست اجراست.
وی تصریح کرد: در ســفر ریاســت محترم جمهور به گیلان ۵۵۰ میلیارد 
تومان برای تکمیل طرح فاضلاب شــهر رشت تصویب شد که با اختصاص این 
اعتبار و اجرای ۳۵ کیلومتر خطوط انتقال و شبکه اصلی فاضلاب و همچنین 
با بهره برداری از شــبکه هایی که تاکنون با اعتبارات ملی و بانک جهانی کار 
شــده اســت ۷۰ درصد فاضلاب شهر رشت به ســمت تصفیه خانه فاضلاب 

هدایت خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب گیلان گفت: با اجرای این طرح از ورود 
فاضلاب به رودخانه های گوهررود، زرجوب و تالاب انزلی جلوگیری خواهد شد 

و گام مهمی در راستای احیای این دو رودخانه برداشته خواهد شد.
حســینی با اشاره به اینکه در سفر دکتر رئیســی به گیلان ۳۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار برای احداث تصفیه خانه های فاضلاب شــهرهای انزلی، صومعه 
سرا و آستارا تصویب شد، افزود: با بهره برداری از این تصفیه خانه ها ۳۷ هزار 
و ۱۵۰ مترمکعب به ظرفیت تصفیه خانه های فاضلاب گیلان اضافه می شود.

وی خاطرنشان کرد: با احداث این ۳ تصفیه خانه از ورود فاضلاب به تالاب 
انزلی نیز جلوگیری خواهد شد.

آغاز توزیع ۲ هزار تُن بذر اصلاح 
و گواهی شده برنج در استان گیلان

گروه شهرستانها: رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان گیلان با اشاره 
به آغاز توزیع دو هزار تنُ بذر اصلاح و گواهی شــده برنج استان، گفت: توزیع 

این بذرها از امروز آغاز شده است.
صالح محمدی با اشاره به آغاز توزیع بذر های گواهی شده در استان گیلان، 
اظهار کرد: امسال در ۷۳۹ هکتار از اراضی تولید بذر استان گیلان و بر اساس 
دســتورالعمل ها و اســتاندارهای ملی تولید بذر بیش از دو هزار تن بذرهای 

مادری و گواهی شده تولید شده است.
وی با بیان اینکه همین میزان بذر در مراکز مجاز جهاد کشــاورزی استان 
گیلان توزیع می شــود، گفت: ارقام تولید شده، هاشــمی، خزر، گیلانه، آنام، 

گیلار، رش و کیان  هستند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان اضافه کرد: بذر تولید شده در گیلان 

۳۵ هزار هکتار از شالیزارهای استان را تامین می کند.
محمدی افزود: توزیع بذر گواهی شــده با هدف افزایش امنیت غذایی، بالا 
بردن کیفیت محصول، افزایش میزان تولید کیفی و کاهش آفات در دســتور 

کار قرار دارد.
وی با تاکید بر اینکه برنج مهم ترین غله و تأمین کننده قســمت عمده نیاز 
مردم گیلان و کشــور است، ادامه داد: اســتفاده از بذر گواهی شده، داشتن 
وزن خالــص از نظر ژنتیکی، قدرت جوانه زنی بالاتر و عاری از بیماری و عدم 
بذرهای شکســته نارس و علف های هرز باعث کاهش هزینه زراعی و کاهش 
هزینه های مرحله داشت شده و وجود یکنواختی محصول در زمان رسیدگی، 
کاهــش ضایعات تبدیل و فرآوری افزایش کمی محصول حداقل به میزان ۳ تا 

۵ درصد می شود.

سرپرست اداره کل منابع طبیعی استان آذربایجان غربی:
طرح های مرتع داری پایه و اساس مدیریت عرصه های 

مرتعی کشور است
گروه شهرستانها: مهندس موسوی سرپرســت اداره کل منابع طبیعی 
اســتان آذربایجان غربی با تاکید بر اینکه طرحهای مرتعداری پایه و اســاس 
مدیریت عرصه های مرتعی کشــور اســت گفت: اصلاح و بهره برداری صحیح 
از مرتع در قالــب طرح های مرتعداری از نخســتین اقدامات علمی و فنی در 

مرتعداری ایران است.
موســوی افزود: طرح های مرتعداری بعنوان یک دستور العمل حفاظتی و 
اصلاحی – احیایی از اهمیت ویژه ای در تشــکیلات منابع طبیعی برخوردار 
است، لذا این راهکار به عنوان یکی از سیاست ها و برنامه های اساسی  سازمان 

منابع طبیعی و آبخیزداری کشور دنبال می شود.
 سرپرست اداره کل منابع طبیعی استان آذربایجان غربی به فواید این طرح 
اشــاره و گفت: بررسی کارشناسان در حوزه منابع طبیعی نشان می دهد یکی 
از مهمتریــن عواملی که می تواند مرتعداران را به حفظ و بهره برداری صحیح 
مراتع ترغیب نماید، داشــتن حس مالکیت و یا تضمین معتبری برای استفاده 
دائمی از یک مرتع است که این تضمین در قالب احاله مدیریت طویل المدت 
اجرای طرح های مرتعداری میسر شــده است. همچنین طرح های مرتعداری 
یکــی از ابزارهای تهیــه و اجرای طرح های اصلی مدیریــت و بهره برداری از 
مراتع در ایران اســت که باید در تهیه آن ها به ویژگی های اکولوژیکی منطقه 
از یک سو و به مسائل اجتماعی بهره برداران از سوی دیگر اهمیت داده شود.
 ایشان خاطر نشــان کرد: در هر طرح مرتعداری، اوضاع طبیعی منطقه از 
قبیل: مکان، موقعیت، مســاحت، شرایط آب و هوایی، وضعیت خاک،وضعیت 
توپوگرافی و پوشــش گیاهی، منابــع آبی، وضعیت تامیــن علوفه، موقعیت 
اجتماعی دامداران موجود در منطقه و ســایر مسایل ضروری مطالعه و سپس 
براساس این عوامل، بر نامه ریزی های لازم جهت حفظ، احیاء،  اصلاح و بهره 
برداری از مرتع انجام می شــود. به گفته وی بیش از دومیلیون و هفتصد هزار 
هکتار از عرصه های منابع طبیعی اســتان را مراتع تشکیل می دهد و بر اساس 
ماده ۳ قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و مراتع، مصوب سال ۱۳۴۶ 
که بهره برداری از مراتع را در قالب طرح های مرتعداری مجاز دانسته بود، این 

اداره کل اقدام به تهیه طرح مرتعداری نموده است.
وی بــا بیان اینکه در ســال جاری با تلاش و مدیریــت جهادی همکاران 
اداره کل و شهرســتانها،  نسبت به اجرای عملیات ممیزی در سطح ۶۰ هزار 
هکتار از مراتع اســتان ، اقدام گردیده اســت ، اضافه نمود: با اجرای عملیات 
مذکور، پروژه انجام ممیزی مراتع شامل شناسایی بهره برداران ذیحق ، تعیین 
محدوده ســامانه های عرفی و ظرفیت مراتع و صدور پروانه چرای دام در کلیه 

مراتع استان به پایان رسید. 
با اتمام عملیات مذکور ، بصــورت کلی از ابتدا تاکنون تعداد مرتع ۳۴۱۱ 
ســامان عرفی در مســاحتی بالغ بر ۲۷۷۲۹۸۶ هکتار با تعــداد بهره برداران 
مراتــع ۹۳۱۵۱ نفر و  تعــداد دام مجاز ) ظرفیت مراتــع( ۳۲۳۸۵۲۲ واحد 
دامی شناســایی و در ســوابق درج گردیده و نسبت به صدور پروانه چرای دام 

اقدام شده است.

معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای گیلان:
پست۲۰/63کیلوولت ضیابر در سال ۱4۰۱ 

وارد مدار می شود
گروه شهرستانها: »نادر آذرپی« معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه 
ای گیلان گفت: پست۲۰/۶۳ کیلوولت ضیابر با پیشرفت فیزیکی ۳۶ درصدی، 
با ظرفیت ۳۰ مگاولت آمپر با هدف تامین برق مطمئن و پایدار مناطق شهری 
و واحدهای صنعتی واقع در شهر ضیابر و نواحی اطراف آن، در صورت تامین 

به موقع نقدینگی در  سال ۱۴۰۱ آماده بهره برداری خواهد بود.
وی افزود: این پســت در فاز اول دارای دو دستگاه ترانسفورماتور به صورت 
بانک با مجموع قدرت ۳۰ مگاولت آمپر )۱۵*۲ مگاولت آمپر( در سطح ولتاژ 
۶۳ کیلوولت و یک فیدر ورودی ۲۰ کیلوولت و ۴ فیدر خروجی ۲۰ کیلوولت 

می باشد.
آذرپــی گفت: فونداســیون تجهیزات و دیوار کشــی محوطــه ۷۲ درصد 
و عملیات ســاختمانی پروژه نیز ۱۷ درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته است. 
طراحی ســاختمان بطور کامل انجام شده، پی کنی و ساخت سوله پروژه هم 

در حال اجرا می باشد.
گفتنی است که سیستم کنترلی این پست از نوع معمولی می باشد و برای 

احداث آن اعتباری معادل ۳۲۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری خواهد شد.

اخبار کوتاه


